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Számtalan fontos kérdésben 
döntött a két község képviselő-
testülete legutóbbi lapszámunk 
megjelenése óta. Az alábbiak-
ban ezekről számolunk be rész-
letesen.

Közbeszerzési szabályzat 
Fajszon

A veszprémfajszi képviselő-tes-
tület március 22-ei ülésén meg-
alkotta a közbeszerzési szabály-
zatot. A szabályzat szerint, ha 
az önkormányzat árubeszerzése 
illetve szolgáltatás-megrendelése 
meghaladja a nettó 8 millió fo-
rintot, illetve a beruházás értéke 
a nettó 15 millió forintot, akkor 
a közbeszerzési eljárást e szabály-
zat rendelkezései szerint kell le-
folytatni.

A törvény értelmében a 100 
milliós érték fölötti ingatlanok 
után luxusadót kell fizetni. Eb-
ből az adónemből – tekintettel a 
fajszi épületek értékére – nem lesz 
bevétele az önkormányzatnak, 
a testületnek mégis meg kellett 
alkotnia a luxusadóra vonatkozó 
helyi rendeletet.

Módosították a Veszprémi Kis-
térség Többcélú Társulása társu-
lási megállapodását. A közösen 
ellátott feladatok kibővültek a 
természet- és környezetvédelmi 
feladatokkal, továbbá létrehozták 
a jegyzői kollégiumot.

Meghatározta a képviselő-tes-
tület a körjegyzőségen foglalkoz-
tatott köztisztviselők 2006. évi 
teljesítménykövetelményeinek 
alapját képező kiemelt célokat. Ez 
az alapja a köztisztviselők ezévi 
munkája értékelésének. 

A testület 20 ezer forinttal tá-
mogatja az idei képzőművészeti 
alkotótábort, amelyet július vé-
gén, augusztus elején rendeznek 
meg.

A képviselők döntöttek arról, 
hogy a kultúrházban színpadot 
építtetnek, és sötétítőfüggönyö-
ket szereznek be.

Közmeghallgatás szeptember 
18-án

A tavalyi évi zárszámadásról 
alkottak rendeletet a képviselők 
az április 27-ei testületi ülésen.  
A múlt évi bevételek összege 
21,6 millió, a kiadás 18,8 millió 
forint. Fejlesztésre 3,7 milliót 
fordított a község, melyből 2,7 
milliót tett ki a rendezési terv 
készítésével kapcsolatos kiadás, 
715 ezer forintot pedig egy trak-
tor, pótkocsi és szárzúzó beszer-
zése.

Módosították az idei költség-
vetést is. Az állami támogatá-
sok módosítása következtében a 
bevétel főösszege 23,6 millióra 
emelkedett.

A régi sportpálya területén 3 
ingatlan került kialakításra a je-
lenlegi két telek helyett, melyből 
az egyik a Csopak Szövetkezeté, a 
másik az önkormányzaté. Az ön-
kormányzat megállapodott a szö-
vetkezettel abban, hogy az újon-
nan kialakított 3 ingatlanból 1-1 
lakótelek kerül az önkormányzat, 
illetve a szövetkezet tulajdonába, 
a nagyfeszültségű kábel alatt el-
helyezkedő ingatlan pedig zöld-
terület marad.

Döntött a képviselő-testület 
arról is, hogy a buszforduló ki-
alakítása érdekében a szükséges 
telekrendezési eljárás lefolytatá-
sát követően megvásárolják a te-
rületet a tulajdonostól.

Az EON Zrt. részére 90 ezer fo-
rint hozzájárulást fizet az önkor-
mányzat annak érdekében, hogy 
a kultúrház áramellátása megfe-
lelő legyen. 

Korábbi döntés alapján a szer-
vizút burkolási munkáinak és a 
csapadékvíz-elvezetési munkák 
tervezésére két árajánlat érke-
zett, melyek sajnos nem azonos 
műszaki tartalommal készültek. 
Emiatt az ajánlatok kiegészítését 
követően kerülhet sor a döntés-
hozatalra.

A testület döntött arról, hogy 

idén szeptember 18-án tartja 
meg a közmeghallgatást, továb-
bá beszerez egy szegélynyírót 
is.

Új közösségi ház épül 
Nemesvámoson

A luxusadó nagy valószínű-
séggel Nemesvámoson sem jelent 
bevételi forrást, de megalkotása 
kötelező, ezért a nemesvámosi 
képviselő-testület tagjai március 
29-ei ülésükön megalkották ezt 
a rendeletet. A rendelet 150 ezer 
Ft/m2 települési ingatlanértéket 
határozott meg. Ezt beszorozva 
az ingatlan alapterületével álla-
pítható meg az ingatlan értéke. 
Adófizetési kötelezettség, mint
már említettük, csak a 100 mil-

liót meghaladó értékű ingatlan 
után keletkezik.

Rendeletet alkotott a képvise-
lő-testület közterületi parkolók 
kialakításának lehetőségéről ab-
ban az esetben, ha a nem lakás 
céljára szolgáló épülethez szük-
séges parkolóhely jogszabályban 
meghatározott kialakítása a ma-
gántulajdonú ingatlanon belül 
nem lehetséges.

Döntöttek a képviselők arról is, 
hogy a balácai ásatások megkez-
désének 100. évfordulója alkalmá-
ból szervezett ünnepségsorozatot 
700 ezer forinttal támogatja az 
önkormányzat, emellett 240 ezer 
forintot fordít a Balácát jelző in-
formációs táblák kihelyezésére.

(folytatás a 2. oldalon)

Útfelújítás, járdaépítés Vámoson
Testületi ülések Nemesvámoson és Veszprémfajszon

LOMTALANÍTÁS
Tájékoztatjuk Nemesvámos és Veszprémfajsz lakosságát,

hogy a Veszprémi Közüzemi Szolgáltató Zrt.
és az önkormányzatok 

június 17-én és 18-án lomtalanítást szerveznek.

A kirakott lomot június 19-étől szállítják el. A lomok lerakási 
helye – az elmúlt évekhez hasonlóan – minden lakóház előtt az a 
terület, ahova a heti szállítás alkalmával a kukák kihelyezése meg-
történik. Nemesvámoson azokon a helyeken (közökben), ahol a 
közlekedő utak keskenyek, közvetlenül a kapun belül is elhelyezhető 
a hulladék. 

A közlekedés zavartalanságát biztosítani kell. 
Nem lehet kihelyezni: mezőgazdasági tevékenység következtében 

keletkezett hulladékot, építési törmeléket, elektronikai hulladékot, 
hűtőszekrényt, televíziót, fénycsöveket, autóroncsot, akkumulátort, 
szárazelemet, fáradtolajat, festék- és higítómaradékot, gyógyszert és 
naponta képződött háztartási hulladékot. 

Hűtőszekrény, televízió, elektronikai hulladék és felniről le-
választott gumiköpeny Nemesvámoson a sportcsarnok melletti 
gépkocsiparkolóban, Veszprémfajszon a polgármesteri hivatal mö-
götti parkolóban lerakható. Elszállításáról az önkormányzat gon-
doskodik és fedezi a költségeket. 

A lerakóhely szombaton és vasárnap 7 órától 13 óráig tart nyitva. 
Kérjük, hogy a köztisztaságra és a rendre minden lakó fokozottan 

ügyeljen!

Körjegyzőség



2 Községi Híradó 3Községi Híradó

(folytatás az 1. oldalról)
Nemesvámos település jövőre 

ünnepli fennállásának 800 éves 
évfordulóját. Ennek kapcsán két 
kiadvány készül a községről. A 
kiadványok nyomdai munkái 1,2 
millió forintot tesznek ki.

Idén nyáron a katolikus, a re-
formátus és az adventista egyház 
is szervez nyári tábort a gyere-
keknek. A nemesvámosi gyere-
kek táborozását gyermekenként 
3000, nagycsaládosok esetében 
4000 forinttal támogatja a képvi-
selő-testület. 

A testület döntött arról, hogy 
az általános iskola épületében 
korszerűsíti a világítást és a fű-
tést. A munkák költsége 9,2 mil-
lió forint lesz. A munkát még a 
nyári szünetben elvégzik.

Döntés született arról, hogy a 
közintézmények akadálymente-
sítésére, továbbá az orvosi rende-
lő átépítésére vonatkozó tervek 
elkészítésére árajánlatokat szerez 
be a képviselő-testület. Áraján-
latokat kér továbbá a ravatalozó 
átalakításának kivitelezési mun-
kálataira.

A testület arról is határozott, 
hogy elindítja az új közösségi 
ház építésére vonatkozó előkészí-
tő munkákat. Ennek keretében 
először látványtervek készítésére 
kér ajánlatokat.

A képviselő-testület megkezd-
te a tárgyalásokat a veszprémi 
Waldorf Egyesülettel arra vonat-
kozóan, hogy az egyesület az ál-
tala az önkormányzat tulajdonát 
képező, Kossuth utca 24. szám 
alatti épületen (volt paplak) vég-
zett beruházási munkák alapján 
milyen arányban szerezzen tulaj-
donjogot. A tárgyalások a júniusi 
ülésen folytatódnak. Egyben a 
testület hozzájárult ahhoz, hogy 
az egyesület az épületen további 
bővítési munkákat végezzen.

Döntött a testület arról is, hogy 
Albert Károly volt tanácselnök-
nek a község fejlődését eredmé-
nyező beruházások elindításá-
ban és lebonyolításában végzett 
munkájáért 80. születésnapja 
alkalmából Nemesvámosért 
emlékérmet adományoz. Albert 
Károly 1967 és 1983 között volt 
a település tanácselnöke. Az em-

lékérmet a testület április 19-én 
adta át. 

Zárt ülésen döntés született 
Gaier György közalkalmazott 
nyugdíjazásáról és arról, hogy a 
községüzemeltetési feladatokat 
Farkas Sándor nemesvámosi la-
kos látja el.

Közbeszerzési pályázat
A nemesvámosi képviselő-

testület április 19-ei ülésén jó-
váhagyta az idei évre vonatkozó 
közbeszerzési tervet. Döntött 
arról, hogy útfelújítási, járdaépí-
tési- és felújítási, valamint csapa-
dékvíz-elvezetési munkákra, to-
vábbá ehhez kapcsolódóan hitel 
felvételére közbeszerzési pályá-
zatot ír ki. A tervezett munkák 
műszaki tartalma: a Kossuth ut-
cában (közök nélkül) a járda és a 
csapadékvíz-elvezetési rendszer 
teljes felújítása, a Fészek utcában 
az útburkolat felújítása és járda 
építése, a Malom utcában parko-
lók és járda építése, útburkolatá-
nak felújítása, gyalogoshíd építé-
se a meglévő közúti híd mellett,  
járdaépítés a Malom utca és a 
Tüzép telep között az MTD felő-
li oldalon.  Megvalósul a Dózsa 
György utca teljes felújítása. Az 
utca páratlan oldalán az árok 
feltöltésre kerül.  Megtörténik 
az aszfaltút kiszélesítése és teljes 
hosszban történő újraaszfaltozá-
sa. A páros oldalon új térburkola-
tú járda és burkolt csapadékvíz-
elvezető árok épül, a meglévők 
helyett új, egységes kapubehajtók 
készülnek. A forgalom lassításá-
ra az utcában három „fekvőrend-
őr” épül. A képviselő-testület  a 
felújítási munkákat a lakók 
megelégedésére szeretné elvé-
geztetni, ezért kéri az érintettek 
jó szándékú együttműködését a 
leendő kivitelezővel. A felújítás-
sal kapcsolatban érdeklődni a 
körjegyzőségen Mecséri András 
műszaki ügyintézőnél lehet, aki 
a kivitelezővel történő egyezteté-
sekben is segítséget nyújt.

A munkák becsült költsége 170 
millió forint, melyhez az önkor-
mányzat 58 millió forint, rend-
kívül kedvezményes kamatozású 
banki hitelt (évi 5-6 % kamattal) 
kíván felvenni 15 év futamidőre, 

3 év türelmi idővel. Az önkor-
mányzat ezen beruházási mun-
kák anyagi támogatására pá-
lyázatot nyújtott be a regionális 
fejlesztési tanácshoz.  A község a 
fejlesztési tanácstól 24,4 forintot 
nyert el 2 évre ütemezetten.

A testület módosította az idei 
költségvetési rendeletet – első-
sorban a hitelfelvétel miatt volt 
erre szükség.

Döntött a testület arról is, hogy 
az óvoda fűtésének korszerűsíté-
sére, továbbá a vizesblokk felújí-
tására árajánlatokat szerez be. 
Ezeket a munkákat idén nyáron 
szeretné elvégeztetni.  

Döntés született a kátyúzási 
munkára benyújtott árajánla-
tokról. Körülbelül 200 négyzet-
méternyi útburkolat kátyúzását 
rendelte meg a képviselő-testület 
nettó 4451 Ft/m2 áron a Punk és 
Társa Bt.-től.

Asztal és padok
a pihenőparkba

A képviselő-testület megtár-
gyalta és elfogadta a 2005. évi 
költségvetés végrehajtásáról szó-
ló rendeletet. Az önkormányzat 
bevétele az elmúlt évben 463, 
kiadása 329 millió forintot tett 
ki, a pénzmaradvány összege 
132 millió forint. A felhalmo-
zási kiadások összege 74 millió 
volt, míg 255 millió forintot a 
működés finanszírozására for-
dított a képviselő-testület. A be-
ruházások között a legnagyobb 
tétel a Nemesvámos-Veszprém 
ívóvízhálózatának összeköté-
se tárgyú fejlesztés támogatása 
volt 50 millió forint összegben. 
Az önkormányzat közel 10 mil-
liót fordított hiteltörlesztésre, 7,2 
millió forintot pedig az ivóvíz-
hálózat kiépítésére az MTD előt-
ti területen. 

A vegyes ügyek keretében a 
képviselő-testület döntött arról, 
hogy a játszótér melletti pihe-
nőparkba asztal és padok kerül-
nek kihelyezésre. Ennek mun-
kadíja 120 ezer forintot tesz ki 
(a faanyag rendelkezésre áll). A 
későbbiekben a település más ré-
szein is elhelyeznek padokat. 

A képviselő-testület három 
ajánlat közül a legkedvezőbb 

ajánlattévőt, a Veszprémber Rt.-t 
bízta meg nettó 1,7 millió forint 
vállalkozási díj ellenében a már 
említett útépítéssel kapcsolatos 
beruházási munkák műszaki el-
lenőrzési feladatainak ellátásá-
val. 

A testület megválasztotta az 
útépítéssel és a hitelfelvétellel 
összefüggő közbeszerzési eljárá-
sok bíráló bizottságát és kijelölte 
az eljárásért felelős személyt. 

Zárt ülésen döntés született 
arról, hogy a településen élő 
hármas ikrek gondozásának, 
felügyeletének segítésére köz-
célú munkavégzés keretében 
továbbra is foglalkoztatja az 
önkormányzat Tormáné Takács 
Gertrúd helyi lakost. A foglal-
koztatást szinte teljes egészében 
a központi költségvetés finanszí-
rozza. 

A közös fenntartású
intézményekről

A nemesvámosi és a 
veszprémfajszi képviselők együt-
tes ülésükön a két önkormányzat 
által közösen fenntartott költség-
vetési szervek elmúlt évi gazdál-
kodására vonatkozó beszámolót 
tárgyalták. Az óvoda kiadása 
2005-ben 40 millió, az iskoláé 
69,3 millió forint volt, míg a kör-
jegyzőség 42,5 millió forintból 
gazdálkodott. 

Ezután az óvodavezetőnek az 
óvodai költségek csökkentésére 
vonatkozó előterjesztését tár-
gyalták. A képviselők döntése 
értelmében az óvodában a tech-
nikai létszám oly módon csök-
ken, hogy az eddigi 8 órás foglal-
koztatás helyett a jövőben 4 órás 
foglalkoztatásra kerül sor. 

Módosították a képviselők az 
iskola idei költségvetését is a pe-
dagógusok személyi állományá-
ban szükséges változtatásokra 
tekintettel.   

Elfogadta a két képviselő-tes-
tület az elmúlt évi intézmény-
finanszírozás elszámolásáról
szóló előterjesztést is, melynek 
értelmében Veszprémfajsz ön-
kormányzata további 1,1 millió 
forintot utal át a nemesvámosi 
önkormányzat részére. 

Útfelújítás, járdaépítés Vámoson
Testületi ülések Nemesvámoson és Veszprémfajszon
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A nemesvámosi képviselő-testület megválasztását követően 3 bi-
zottságot hozott létre: a pénzügyi, a szociális, továbbá a sport és kul-
turális bizottságot. 

A pénzügyi bizottság feladata: az önkormányzatnál és intézmé-
nyeinél az éves költségvetési javaslat és az elfogadott költségvetés 
végrehajtásáról szóló beszámolók tervezeteinek véleményezése, az 
önkormányzati képviselők összeférhetetlenségének megállapítására 
irányuló kezdeményezés kivizsgálása, az önkormányzati képviselők 
és a polgármester vagyonnyilatkozatának vizsgálata, nyilvántartása 
és ellenőrzése, javaslattétel a polgármester illetményének emelésére.

A szociális bizottság feladata: az önkormányzati rendeletben ráru-
házott hatósági hatáskörök gyakorlása (szociális és gyermekvédelmi 
ellátások megállapítása).

A sport és kulturális bizottság feladata: kapcsolattartás a helyi kul-
turális és sportszervezetekkel, szerveződésekkel az önkormányzat 
költségvetési rendeletében a „társadalmi szervezetek támogatása” el-
nevezésű előirányzat, valamint a helyi jogi személyiséggel nem ren-
delkező szerveződések támogatása céljából – a művelődési ház szak-
feladat dologi kiadási előirányzatán belül – előirányzott keret feletti 
rendelkezés.

A bizottságok véleményezik a képviselő-testület által a munkaterv-
ben vagy esetenként meghatározott előterjesztéseket.

A pénzügyi bizottság januári ülésén megtárgyalta a költségvetési 
szervek,  a februári ülésen pedig az önkormányzat 2006. évi költség-
vetési javaslatát és elfogadásra javasolta a képviselő-testületnek. A bi-
zottság az április 19-i ülésén a hitelfelvételről, valamint a költségvetés 
módosításáról szóló előterjesztést véleményezte. Április 26-i ülésén 
pedig az önkormányzat felügyelete alá tartozó költségvetési szervek 
és az önkormányzat 2005. évi költségvetésének végrehajtásáról szóló 
előterjesztést tárgyalta meg. 

A szociális bizottság 2006-ban ezidáig 5 alkalommal ülésezett és 
134 ügyfelet érintő döntést hozott 34 határozatban. Átmeneti segélyt 
20 fő részére állapított meg, összesen 362 ezer forint felhasználásával. 
Temetési segélyben 9 fő részesült. A bizottság az ápolási díjjal kapcso-

latban 3, közgyógyellátási igazolvánnyal összefüggésben 5, lakásfenn-
tartási támogatással kapcsolatban 5 határozatot hozott. Rendszeres 
szociális segéllyel összefüggésben 8 fő ügyében hozott döntést. Mind-
ezek mellett 6 kiskorú személyt részesített rendkívüli gyermekvédel-
mi támogatásban. Az egy főre jutó támogatás összege átlag 13 ezer 
forint volt.

A sport és kulturális bizottság idén 4 alkalommal ülésezett. Januá-
ri ülésén az önkormányzat 2006. évi költségvetéséből támogatásokra 
biztosítandó keretösszegekről alakította ki állásfoglalását. A február 
8-i ülésen véleményezte az önkormányzat 2006. évi költségvetési ja-
vaslatát. Február 22-i ülésén a támogatási kérelmek elbírálására került 
sor 2006. I. félévére vonatkozóan, az alábbiak szerint:

Nemesvámosi Lakóhelyi Sportegyesület 1.220 e Ft
Bajnok-Diák Sportegyesület 400 e Ft
Civilek Nemesvámosért Közhasznú Egyesület 200 e Ft
Galamb és Kisállattenyésztők Egyesülete 100 e Ft (éves tám.)
Nemesvámos Polgárőr Egyesület 200 e Ft (éves tám.)
Vöröskereszt Nemesvámosi Alapszervezete 70 e Ft (éves tám.)
Vesebetegek Veszprém Megyei Egyesülete 50 e Ft (éves tám.)
Artis Baráti Kör 100 e Ft (éves tám.)
Zenebarátok klubja 70 e Ft (éves tám.)
Nyitott Műterem 150 e Ft (éves tám.)
Nyugdíjas klub 150 e Ft
Borostyán Népdalkör 150 e Ft

A bizottság májusi ülésén a Nyitott Műterem Alkotói közössége 
által megrendezésre kerülő Balaton-felvidéki Képzőművészeti Alko-
tótábor működési költségeihez 200 ezer forint összegű támogatás biz-
tosításáról döntött.

Fentieken túl a bizottság közreműködött Tomor Ilona költői est-
jének, a Költészet Napja alkalmából megrendezésre kerülő zenés 
irodalmi est, valamint Sáska Tibor önálló kiállításának megszerve-
zésében is.

A bizottságok működésének főbb adatai

Nemesvámos Képviselő Tes-
tülete elfogadta a község bűn-
megelőzési és közbiztonsági 
koncepcióját. A koncepció célja 
az önkormányzat közbiztonsági 
és bűnmegelőzési filozófiájának
megfogalmazása, majd – konkrét 
helyzetelemzés alapján – a meg-
valósítandó célok, prioritások 
kijelölése, a végrehajtás módjá-
nak meghatározása, a fejlesztés 
folyamatos biztosításával pedig az 
életminőséget javító közbiztonság 
megteremtése.

Miért is kell, miért van szükség 
bűnmegelőzési és közbiztonsági 
koncepcióra? 

1) Az önkormányzat testületé-
nek feladata a helyi népakarat és 
érdek legitim képviselete. Ebbe 
az érdekcsoportba tartozik a vá-
lasztók életminőségét jelentősen 
befolyásoló helyi bűnmegelőzés 
és közbiztonság is.

Az önkormányzat a helyi köz-
igazgatás irányítója, és mint testület, 
a helyi politika fóruma vezérli, mo-
tiválja és koordinálja a helyi bűn-
megelőzést. E koncepcióban leírtak 
alapján fogja össze és irányítja azt.

2) A Polgárőr Egyesület mű-
ködéséhez szükséges anyagi for-
rások lehívhatósága pályázatok 
útján (pályázatok benyújtásához 
szükséges a koncepció megléte).

Nemesvámos községben átla-
gosnak mondható a bűnügyi fer-
tőzöttség, de ez nem megnyugtató, 
nem lehetünk elégedettek. Hiá-
ba van körzeti rendőr, hiába van 
polgárőrség, a bűncselekmények 
száma nem csökkent. Tovább kell 
lépni, ezért – mint a koncepció-
ban is szerepel – létrehoztunk egy 
bűnmegelőzési és közbiztonsági 
bizottságot.

A bizottság tagjai: Nemesvámos 
polgármester, a polgárőrség elnö-
ke, az iskolaigazgató, a veszprémi 
rendőrkapitányságon dolgozó 
nemesvámosi rendőr, a körzeti 
rendőr, valamint a család és gyer-
mekvédelmi szolgálatvezető.

A koncepcióban leírtaknak 

megfelelően és a fent említett bi-
zottság állásfoglalása alapján to-
vább kell szervezni a nem rendőri 
jellegű megelőző tevékenységet. 

E hosszú bevezető után rá is tér-
nék arra, miben is kérem a község 
lakosságának a segítségét. 

A SZEM mozgalom megszerve-
zésében, abban való részvételében 
és annak eredményes működteté-
sében. Mi is a SZEM? A rövidítés 
jelentése: Szomszédok Egymásért 
Mozgalom. 

A SZEM olyan társadalmi bűn-
megelőzési program, amelynek 
célja a lakóközösségben előfordu-
ló bűncselekmények megelőzése, 
korlátozása, a biztonságosabb 
életkörülmények kialakítása. A 
mozgalom lényege, hogy az egy-
más szomszédságában lakók az 
átlagosnál sokkal jobban figyel-
nek, vigyáznak egymás értékeire 
és közvetlen lakókörnyezetük-

re, felelősséget éreznek saját és 
mások élet- és vagyonbiztonsága 
iránt. További célja kialakítani 
az egymást támogató közösségi 
szellemet, így mindenki hozzájá-
rulhat saját tulajdonának a védel-
méhez kölcsönös együttműködé-
sen és párbeszéden keresztül. A 
SZEM aktivistái nem polgárőrök, 
nem járőröznek az utcán, hanem 
kapcsolatot tartanak lakókörnye-
zetükkel, és az onnan származó 
adatokat eljuttatják a polgárőrök-
höz, rendőrökhöz.

A SZEM mozgalom a polgárőr-
ség keretein belül kerül megszer-
vezésre. 

Várjuk a SZEM mozgalomban! 
Mutassuk meg mi, nemesvá-

mosiak, hogy össze tudunk fogni! 
Egy jó cél érdekében legyünk egy-
ségesek, aktívak és hatékonyak, 
hiszen a bűnelkövetők kivételével 
ez mindannyiunk érdeke.

További információ a polgár-
mesteri hivatalban, a körzeti 
rendőrtől, illetve a polgárőröktől 
szerezhető be.

Sári Lajos
alpolgármester

Szomszédok egymásért
mozgalom
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Változott az orvosi ügyelet székhelye!  

Veszprém Megyei Jogú Város Egészségügyi Alapellátási Intéz-
ménye tájékoztatja a két település lakosságát, hogy a felnőtt házi-
orvosi ügyelet felújítási munkálatai miatt az ügyelet 2006. június 
7-től Veszprémben, az Ördögárok utca 4. szám alatt működik, vár-
hatóan 8-10 hétig. A telefonszám változatlan: 329-650.

Ugyancsak változatlan az ügyelet működési ideje is (munkana-
ponként 16.00 órától a következő nap 8.00 óráig, ünnepnapokon és 
munkaszüneti napokon 24 órában).

A háziorvosi rendelési idők is módosultak. A jövőben az ÁNTSZ 
működési engedélye értelmében a rendelési idők az alábbiak:

Nemesvámoson
Hétfő: 8.00 – 10.30  és  14.30 - 16.00
Kedd: 8.00 – 9.00  és  14.30 - 16.00

Szerda: 8.00 – 10.30  
Csütörtök: 8.00 – 10.00 

Péntek: 8.00 – 10.30  és  14.30 - 16.00

Veszprémfajszon
Hétfő: 10.35  - 11.05 
Péntek: 10.35  - 11.05

A rendelési idők változásának oka az, hogy a Veszprémben mű-
ködő központi ügyelet munkanapokon 8.00 óráig fogadja a betege-
ket és a háziorvos is köteles részt venni az ügyeleti ellátásban.

Értesítem Nemesvámos község 
lakosságát, illetve a településen 
működő, valamint ingatlannal 
rendelkező minden intézményt 
és gazdálkodó szervezetet, hogy 
az épített környezet alakításá-
ról és védelméről szóló 1997. évi 
LXXVIII. tv. 9. § (6) bekezdése 
értelmében a település új telepü-
lésrendezési tervét és szabályozási 
előírását annak elfogadása előtt 
2006. június hónapban 30 napra 
közszemlére bocsátom. A köz-

szemlére tétel pontos időpontjá-
ról a NAPLÓ-ban megjelenő hir-
detményből, a község honlapjáról 
(www.nemesvamos.hu), valamint 
a hirdetőtáblán elhelyezett értesí-
tőből tájékozódhatnak.

A rendezési terv tervezetét ügy-
félfogadási időben a körjegyzősé-
gen (Nemesvámos, Fészek u. 7.) 
lehet megtekinteni. Az esetleges 
észrevételeket írásban kérjük.

Fodor István 
polgármester

TÁJÉKOZTATÓ
Tájékoztatom Veszprémfajsz község lakosságát, hogy elkészült a 

település vízbázis védőterületi terve.
A védőterületet elrendelő határozat akkor adható ki, ha a vé-

dőterülettel érintett tulajdonosok értesítése az őket érintő korlá-
tozásokról megtörtént, valamint az érintettek megismerték ezzel 
kapcsolatos jogaikat (pl. a terület rendeltetésszerű használatának 
akadályozása esetén kártalanítás) és kötelezettségeiket.

A tervezett vízbázis védőterületi terve és az érintettek jegyzéke 
június 20-ától 15 napon keresztül megtekinthető a település hirde-
tőtábláján és ügyfélfogadási időben a körjegyzőségen. 

A tulajdonosoktól beérkező észrevételeket ugyanezen időszakban 
lehet benyújtani a körjegyzőségen Mecséri András műszaki ügyin-
tézőnél. 

Csiba József
polgármester

Felhívás

Március utolsó napjaiban ünne-
peltük óvodánk fennállásának 30. 
évfordulóját. Az óvoda minden 
dolgozója lelkesen készült ren-
dezvénysorozatunkra, mely 30-án 
délután indult. Szeretettel vártuk 
községünk elöljáróit és óvodának 
régi dolgozóit.

Csetényiné Szolnoki Ildikó 
óvodavezető köszöntője és az el-
telt évek áttekintése után a nagy-
csoportosok és a régi óvodások 
– Csaba Fruzsina, Dudás Győző, 
Dudás Eszter, Pásztor Barnabás – 
műsorát élvezhették a vendégek.

Fodor István polgármester 
úr ünnepi beszédében felidézte 
óvodánk felépülésének történetét 
személyes élményei alapján, és 
említést tett a várható felújítások-
ról is.

Pénteken délelőtt szakmai na-
pot tartottunk, melyre meghívtuk 
a környező települések vezetőit, 
óvónőit. Neves előadókat hallgat-
tunk. Sopronból jött hozzánk dr. 
Jávorszky Edit főiskolai adjunk-
tus, aki a játék fontosságáról, fej-
lesztő hatásáról tartott előadást. 
Ezt követően Kovácsné Panker 
Jolán környezeti nevelő Ajkáról a 
környezeti nevelésről beszélt.

Délután húsvéti játszóházra 
vártuk a gyerekeket a Közösségi 

Házba az önkormányzat szerve-
zésében. A játszóház után Mikola 
Péter zenés gyermekműsorán vet-
tünk részt. A gyerekek nagyon él-
vezték a jó hangulatú műsort.

Programsorozatunk szombaton 
a szülők-nevelők báljával folyta-
tódott, ahol hastáncosok műsorát 

élvezhettük. A hangulatos zenére 
hajnalig mulattunk.

Vasárnap, április 2-án vártuk a 
látogatókat az óvodában rendezett 
Gyermekvilág elnevezésű játék-
kiállításunkra. A kiállított régi já-
tékok, képek, könyvek, használati 
tárgyak mellett sokan megálltak 
nosztalgiázni. Nagy sikert aratott 
az óvónéni által készített játékok 
sora, és a babaház mellett a gye-
rekek érdeklődve hallgatták a rég-
múlt történeteit. A ringlispil a régi 
majálisokat idézte, a vár az előtte 
álló halastóval, rézágyúval legin-
kább a fiúk fantáziáját mozgatta
meg. A B. Dobos Teréz népi ipar-
művész által készített csuhéfigurák
nagy tetszést váltottak ki. Külö-
nösen izgalmas vállalkozás volt a 
mesejelenetekből kitalálni, melyik 
meséből való. A kiállításra sokan 
ellátogattak, aminek szívből örült 
az óvoda minden dolgozója.

Kövesiné Pék Zsuzsa
és Csaba Péterné óvónők

Ünnepelt az óvoda

Két könyv a jubileumra
Nemesvámos jövőre ünnepli megalapításának 800. évfordulóját. 

Erre az évfordulóra két könyv kiadását tervezi az önkormányzat. Az 
egyik egy képes kiadvány lesz, a másik pedig egy dokumentumkötet: 
Nemesvámos története. Mindkét kiadványt dr. Tölgyessy József állítja 
össze. 

A szerző kéri a nemesvámosi lakosokat, hogy a képeskönyvhöz au-
gusztus 15-éig juttassák el a körjegyzőségre a birtokukban lévő régi 
családi fotókat, mellékelve, hogy kinek a tulajdona, kit/kiket ábrázol-
nak, mikor, hol és milyen alkalomból készültek! Természetesen a fotó-
kat a szerző visszajuttatja tulajdonosaikhoz. 
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Mindjárt az elején bocsánat-
kéréssel kell kezdenem, mert 
ahhoz a gondolatsorhoz, me-
lyet meg szeretnék osztani 
Önökkel, kölcsönvettem egy 
olyan könyvnek a címét, melyet 
valamennyiünknek, akik gyer-
mekeket nevelünk, vagy velük 
foglalkozunk, érdemes lenne el-
olvasni, szülőknek és pedagógu-
soknak egyaránt. Ez a mondatnyi 
cím csokorba rendezi mindazt, 
amit most ebben a témában gon-
dolok, vagy mondani szeretnék. 
Néhányan talán legyintenek, de 
én valóban nem hiszek a rossz 
gyermek rémképében, a nevel-
hetetlenség kísértetében.

Azt viszont tudom, hogy van-
nak elrontott családi életek, ne-
hezen kezelhető nevelési helyze-
tek, hibás pedagógiai eljárások, 
visszavonhatatlan emberi téve-
dések. Tévedni emberi dolog 
– mentegetőzünk egy-egy rossz 
döntés, téves megítélés kapcsán, 
ami önmagában véve igaz is. 
Arról azonban már kevesebbet 
szólunk, hogy mit teszünk azért, 
hogy a tévedéseinket orvosoljuk. 
Pedig néhány „apró” tévedésnek 
nagy ára van, s hosszú távon be-
láthatatlanok a következményei. 
Ez bármelyikünkkel előfordul-
hat az élet minden területén, de 
a tévedések, a meggondolatlan 
döntések, a lekicsinyelt, szőnyeg 
alá söpört problémák leginkább 
a gyermekekkel való kapcsola-
tunkban ütnek vissza.

Minden gyermek a születése-
kor hoz magával a szüleitől, vér 
szerinti rokonaitól egy nem kért, 
de kapott örökséget, a genetikai-
lag kódolt testi és lelki sajátossá-
gokat, amelyekre fejlődése során, 
a társas kapcsolatok alakításá-
ban, a nevelés-oktatás folyama-
tában építhetünk. Sajnos, az sem 
biztos, hogy ez a kapott örökség 
mindig megfelel az álmainknak.

Olyan ez, mint a házépítés, 
amelyhez először a megfelelő 
telket képzeljük el. Csakhogy 
egyáltalán nem biztos, hogy 
olyan telket kapunk, amilyen a 
képzeletünkben élt. Lehet, hogy 
mi emeletes házról álmodtunk, 
de a kapott telek csak földszin-
teset bír el. Az is lehet, hogy a 
vágyott tetőteres helyett csak egy 
kisebb, nagyon is átlagos otthon 

építésére ad lehetőséget. Ha ez 
így történik, akkor ki kell lépni 
az álmokból, megragadni a va-
lóságot, s abból kihozni a lehető 
legjobbat. Nem az a lényeg, hogy 
mekkora házunk van, vagy hogy 
csodálják-e mások, hanem hogy 
mi jól érezzük-e magunkat a kö-
zelében, otthonos-e, boldogok 
vagyunk-e vele. Így van ez vala-
hogy a gyermekeinkkel is. Ne az 
álmainknak akarjuk őket megfe-
leltetni, hanem annak a valóság-
nak, amelyben boldogulni képes. 
Abban kell nekünk, szülőknek, 
pedagógusoknak és az egész tár-
sadalomnak segíteni  őt, hogy 
azt a bizonyos kapott örökséget 
a lehető legjobban tudja haszno-
sítani.

Gyermekekről beszélünk, 
mégis (a szemléletesség kedvé-
ért) hadd térjek vissza az előbbi 
„ház” példánkhoz. Nevezetesen, 
hogy a talaj  alapvetően megha-
tározza,  milyen házat lehet rá 
építeni, behatárolja a terveinket, 
lehetőségeinket. Az építkezés 
során használt építőanyag mi-
nősége, mennyisége, az építő-
munkások lelkiismeretessége, 
szaktudása, együttműködése, 
időnkénti fáradhatatlansága 
ugyancsak lényeges tényező az 
eredmény szempontjából. Mi-
lyen egyszerűnek és kézenfekvő-
nek tűnik mindez, milyen magá-
tól értetődőek ezek az elvárások, 
pedig csak egy házról van szó. És 
mégis, ha sikeresek akarunk len-
ni az építkezésben, ha időtállót 
akarunk alkotni, akkor ezeket a 
tényezőket nem lehet figyelmen
kívül hagyni. Ha mégis meg-
történik, akkor rossz lesz a há-
zunk. Hamarosan megsüllyed, 
düledezni kezd, ingataggá válik, 
s akarva-akaratlanul rádöbbe-
nünk, hogy mi  nem ilyet szeret-
tünk volna, hogy nem így akar-
tuk, s elkezdjük törni a fejünket, 
hogy hol rontottuk el.

Nincs ez másképp a gyermek-
neveléssel sem. Csak arra a talaj-
ra tervezhetünk, amelyet „örök-
ségként” a gyermek magával 
hoz. Ehhez kell megválasztani 
az építőanyagot (a módszere-
ket, ahogyan bánunk velük) és a 
szakembereket, illetve nem szak-
embereket (akik bánnak velük, 
s akikkel együttműködünk az 

„építkezés” során). A kötőanyag  
a fáradhatatlanság, a végtelen tü-
relem, lelkiismeretesség és a sze-
retet a gyermek személyiségének 
építésében. Végül az elfogadás az, 
amely az időtálló pajzsot képezi 
a személyiség körül: „Akarom, 
hogy jobb legyél, akarom, hogy 
több legyél, de mindenképp sze-
retlek, ezért tőlem telhetően se-
gítelek, mert tudom, hogy te erre 
a többre, erre a jobbra képes le-
szel.”

Hány gyermek odaadná az egész 
világot egyetlen ilyen bíztatásért, 
egyetlen elismerő mondatért, egy 
elfogadó mosolyért, mely az imá-
dott anya vagy a titokban annyira 
csodált apa felől érkezne hozzá. 
Ehelyett sokan közülük kénytele-
nek megosztani lelki magányukat 
a tévé folyton ordító figuráival,
unatkozó robotként bezsebelik a 
számítógép gratulációját, raktá-
rozzák a szeretteiktől  folyama-
tosan feléjük áramló elégedetlen-
séget. Nap mint nap szemükbe 
vágják, hogy ők rosszak, lusták, 
mert nem teljesítenek, mert nem 
fogadnak szót, mert mindig mást 
csinálnak, mert egyáltalán, állan-
dóan bosszantanak valakit. Mivel 
bosszantanak? Gyakran már a je-
lenlétükkel. Vagy a létükkel? Hi-
szen ha jelen van, akkor elvárja, 
hogy figyeljenek rá, s kinek van
arra ideje. Nemrégiben egy kisfiú
azt mondta nekem: „Énrám az 
anyukám már akkor sem figyel,
ha rossz vagyok.” „Dehogy vagy 
te rossz, csak időnként rosszakat 
csinálsz”- mondtam neki. „De én 
rossz vagyok és buta. Apukám 
is mondta. Utálnak engem”- és 
felnőttet megszégyenítő kese-
rű mosollyal a szája sarkában 
tovább andalgott, sáros kezével 
alig észrevehető csíkot húzva a 
falon. Nem szóltam rá, mert nem 
tudtam, mert 37 éves pedagógi-
ai pályafutásom sem adott elég 
edzettséget ahhoz, hogy ebben 
a pillanatban olyan okosakat 
mondjak, amivel széttörhetném 
az ő „szent” meggyőződését, ami 
számtalan keserű „vesztes csa-
tában” fogant és erősödött már-
már életszemléletté. Csak néztem 
utána, s néztem a csíkot a falon. 
A sarat, amit maga után hagyott. 
Meggyőződésem, mindenkinek 
szüksége van arra, hogy nyomot 

hagyjon a világban. De hogy ez ne 
sár legyen, ahhoz hely kell, nap-
fény kell, levegő kell, ember kell. 
Ahhoz nem szigorú nevelőnőre, 
vasmarkú apára, hanem megér-
tő anyára, következetes apára, a 
szeretet légkörére van szükség. A 
sikeres személyiség formálásához 
elengedhetetlen, hogy a gyermek 
mindig biztos lehessen abban, 
hogy ránk számíthat, hogy fontos, 
amit gondol, mert megbeszéljük 
vele, fontos, amit érez, mert nem 
hagyjuk magára, sok a dolgunk, 
de mindenek fölött ő a legfon-
tosabb. Meg kell értenie és érez-
nie, hogy bizonyos szabályokat, 
követelményeket  nem azért kell 
megtanulnia, betartania, hogy 
azzal az ő élete keserűbb legyen, 
hanem azért, mert közösségek-
ben, társadalomban élünk, s al-
kalmazkodnunk kell egymáshoz 
a megértés vagy épp a szeretet 
jegyében. Az  új ismeretek pedig 
segítenek eligazodni a világban, 
tisztelni a csodát, amire a termé-
szet képes. Ennek megéreztetése 
nem az iskola, s még csak nem 
is az óvoda feladata. Ez a háznak 
az alapja, amelyet az adott talaj-
ra még az iskolás évek előtt meg 
kell építeni, s minden egyéb csak 
ezután jöhet. Amilyen az alap, 
olyan falat lehet rá építeni, ami 
már javarészt az intézmények 
dolga. Nincsenek véletlenek, ami 
szerint az egyik ember szerencsés, 
mert csak jó gyerekei vannak, a 
másik meg szerencsétlen, mert 
csupa kínlódás az élete az övéi-
vel. Ha ez így van, akkor valami 
nagy hiba történt az alapozásnál, 
az építkezésnél. Ilyenkor meg kell 
keresni a hibát, ha egyedül nem 
megy,  akár szakember segítségé-
vel is, de semmiképp ne tegyünk 
úgy mintha nem lenne, vagy ne 
próbáljuk az ablakot kalapáccsal 
üvegezni, esetleg mások számlá-
jára írni a hibákat!

Egy francia festő egyszer azt 
mondta: „A gyermeket a szü-
lők teremtik, de csak a születése 
után”.

Rossz gyermekek márpedig 
nincsenek. Ők a mi tükörképe-
ink .

Dr. Szabó Erzsébet
iskolaigazgató

Petőfi Sándor Általános Iskola
Nemesvámos             

Rossz gyermekek márpedig nincsenek…
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Baláca ünnepi órái címmel május közepén nagyszabású rendezvény 
tartottak a római kori villában abból az alkalomból, hogy 100 éve 
kezdődtek az ásatások a római kori településen, 135 évvel ezelőtt született 
és 70 éve hunyt el Rhé Gyula régész, aki megkezdte a kutatásokat és 30 
éve indultak újra a feltárások. 

A rendezvény első napján a veszprémi alsóvárosi temetőben 
megkoszorúzták Rhé Gyula sírját. Másnap a villa központi épületében 
történelmi szituációs játékokat mutattak be  megyei általános és 
középiskolás diákok. A játékot tudományos előadások követték, 
majd átadták azt az új épületet, amely a látogatók fogadását szolgálja 
majd és ahol kiállítások rendezésére nyílik lehetőség. A mellette lévő 
kertben felavatták Raffay Béla szobrászművész napóráját. V. Fodor

Zsuzsa, a megyei múzeum igazgatója köszönetet mondott a megyei és 
a helyi önkormányzatnak, valamint a Kincstári Vagyonigazgatóságnak, 
hogy segítségükkel a területre végre bevezették a vizet és megépült a 
szennyvízcsatorna.

Pál Béla turisztikai államtitkár beszédében méltatta dr. Palágyi Sylvia 
harmincéves régészeti munkásságát a villagazdaság területén. A vil-
la nemzetközi elismertségét emelte ki ezután dr. Hadházi Gábor, a 
kulturális minisztérium főosztályvezető-helyettese, és elismeréssel szólt 
a balácai fejlesztésekről Asztalos István, Veszprém alpolgármestere is.

Ezután megnyílt a spilimbergói olasz mozaikiskola növendékeinek 
római mozaikkiállítása, a balácai ásatásokról szóló kiállítás, a terra 
sigillata edényeket bemutató tárlat és egy Borsos Miklós-emlékkiállítás. 
A program este jubileumi hangversennyel zárult.

Jubileum Balácán

2006. május 21-én jubilált a balácai Villa-
gazdaság, múzeum. Az első ásatásokat 100 éve 
kezdték el, az újra feltárást pedig 30 éve.

Baláca az elmúlt években rendkívüli fejlődé-
sen ment keresztül. Szinte minden évben tör-
tént valamilyen változás, egy-egy 
új rész átadása a nagyközönség 
számára.

Jól emlékszem arra, hogy mi-
lyen is volt Baláca 1976-ban, a má-
sodik feltárási munkák megkezdé-
se előtt.  A föld felszíne felett csak 
egy- két fal maradványát lehetett 
látni, azt is befedte a föld és a fű. 

A múlt felidézését csak azért 
említettem meg, hogy legyen mi-
vel összehasonlítani a jelenlegi 
állapotot. Honnan indult Baláca 
fejlesztése és hova érkezett? A 
jelenlegi készültségére, pedig 
legyünk büszkék, hisz ez a villa-
gazdaság egyedülálló közép-Eu-
rópában. Nem is vállalkozom arra, hogy fel-
soroljam, mi minden épült Balácán, mit és hol 
lehet megtekinteni. 

A közelmúlt fejlesztéséről, amelyben a 
nemesvámosi önkormányzat is részt vállalt, 
rövid említést teszek.

A veszprém-nemesvámosi vízösszekö-
tés kapcsán a balácai vízvezeték és szenny-
vízcsatorna kiépítését is megcéloztuk. A 

nemesvámosi önkormányzat kezdeményezte 
ennek a beruházásnak az elindítását, felvál-
lalta a beruházási költség 40%-át (több, mint 
11 millió forintot) valamint, az ezzel járó ki-
vitelezési munkák irányítását is. Ezekkel a 

felajánlásokkal járulunk hozzá Baláca további 
fejlődéséhez. A további 30-30% költség fede-
zetét a Veszprém Megyei Önkormányzat és a 
Kincstári Vagyonigazgatóság biztosította.

Előbb említettem, hogy honnan indult, 
hova érkezett Baláca fejlődése. Most gondol-
junk bele abba, hogy a kitűnő adottságok ré-
vén – melyeket nem szabad nem kihasználni, 
– hova juthat?

Ki kell használni a pályázat adta lehetősége-
ket, az összefogást, az együttműködést. Hisz 
Baláca nem csak Nemesvámosé hanem Veszp-
rém megyéé és Magyarországé is.

Baláca lehet egy nagyon komoly idegenfor-
galmi, turisztikai, múzeumi és 
esetleg konferenciaközpont. 

A további fejlesztés remélhetőleg 
újabb és újabb munkalehetőséget 
is teremt a vámosi lakosoknak.

A nemesvámosi önkormányzat 
továbbra is pozitívan áll a további 
együttműködéshez. Ugyanilyen 
pozitív hozzáállást szeretne kérni 
a Kulturális és Örökségvédelmi 
Hivataltól  és a veszprémi múze-
umtól a lakosságot, falut érintő 
kérdésekben.

Az ünnepnek azonban volt ár-
nyékos oldala is. A 100 éves év-
forduló tiszteletére jól esett volna, 
ha a fogadásra meghívják azokat a 

lakosokat, akiknek emléklapot adományozott 
a múzeum. Egy-két pohár bor, pogácsa mel-
lett a helyszínen mennyivel ünnepélyesebb lett 
volna az emléklap átadása! Az egész ünnepség 
nem volt rangjához méltóan reklámozva.

Sok sikert kívánok a balácai feltárások to-
vábbi folytatásához.

Sári Lajos
alpolgármester

100 éves a balácai feltárás
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Amikor 2001. decemberében 
Nemesvámos község képviselő-
testületi ülésen felvetettem a Téli 
Kupa ötletét, a képviselő-testület 
egyhangúlag támogatta az elkép-
zelést. Ezután felvettem a kap-
csolatot Sári Szabolccsal, a sport-
csarnok gondnokával, aki szintén 
nagy lelkesedéssel állt neki a szer-
vezésnek. Nagyon sokat segített 
Mustos István képviselő is a szer-
vezésben és lebonyolításban.

A Téli Kupa jelszava: Élet-Erő-
Egészség lett. 

Az első Téli Kupa 2002. janu-
ár 26-tól február 17-ig tartott. A 
következő sportágakban mérhet-
te össze erejét Veszprémfajsz és 
Nemesvámos lakossága: ifjúsági
és felnőtt labdarúgás, tenisz, asz-
talitenisz, röplabda, kézilabda és 
tollaslabda.

Talán hihetetlennek hangzik, 
de a nevezési lista alapján első al-
kalommal 1070 fő vett részt a ren-
dezvényen. Jelképes nevezési díjat 
szedtünk be, melyből a bírókat 
fizettük ki, megvettük a kupákat
és okleveleket.  Kisebb-nagyobb 
szervezési gondok adódtak, ame-
lyeket a következő Téli Kupákon 
kijavítottunk, illetve finomítot-

tunk. A győztesek első alkalom-
mal vándorkupát és oklevelet 
kaptak. A II. Téli Kupa bővült az 
ultiversennyel. Ezen a rendezvé-
nyen 543 fő vett részt. A III. Téli 
Kupa további két versenyszámmal 
bővült, ezek a lábtenisz és a darts. 
A résztvevők száma 340 fő volt. A 
IV. Téli Kupa szintén kisebb szer-
vezési gondokkal bonyolódott, 
345 fő részvételével. Ekkor már a 
kupák mellé a csapattagok érme-
ket is kaptak. 

Az V. Téli Kupa ismét két 
versenyszámmal bővült, a bi-
liárddal és az asztali focival. A 
részvevők száma az első rendez-
vényhez képest csekély, csupán 
196 fő volt. El kell gondolkoz-
ni, hogy mi lehet ennek az oka.  
Minden évben, március 15-én 
ünnepélyes keretek között adtuk 
át a díjakat, amit minden alka-
lommal egy kis ünnepi mulatság 
követett. Ennek költségeit a ne-
vezési díjakból álltuk. A résztve-
vők közül is sokan segítségünkre 
voltak, többek között Szalai Imre, 
Mustos István, Kovács Sándor, 
Tímár Istvánné, Tímár István és 
Eisenacker Ferenc, mint fő kri-
tikus. Kritikái, megjegyzései jó 

szándékúak voltak, sokszor rávi-
lágítottak a hibákra, hiányossá-
gokra.

Fő szurkolóink is voltak: 
Krámli József, Szöllőskei Ferenc, 
Szöllőskei Géza, Szöllőskei Lász-
ló, akik nélkül szinte elképzelhe-
tetlen volt a rendezvénysorozat. 

A Téli Kupa-sorozat öt év alatt 
2494 lakost mozgatott meg 

A helyhiány miatt nem tudom 
felsorolni az öt év győzteseit és 
helyezettjeit. Ezért csak a leg-
utóbbi rendezvény győzteseit 
említeném meg: kézilabda: I. Ve-
tés Team, II. Vámos, röplabda: 
I. Mixattack, különdíjas: Nemes 
Eszter, II. Aranycsirke különdíj: 
Radics Renáta.

Köszönetet mondok 
Nemesvámos Község Önkor-
mányzata képviselő-testületének, 
minden nemesvámosi lakosnak 
és azoknak, akik részt vettek ezen 
a rendezvénysorozaton, mert ez 
nem valósulhatott volna meg nél-
külük. 

Köszönettel és tisztelettel
Illésfalvi József

a sport és kulturális bizottság 
elnöke

A Civilek Nemesvámosért Egye-
sület az első félévben két jelentős 
környezetszépítő akciót szervezett: 
a május 13-i szemétszedésen meg-
tisztítottuk a halomsír, a játszótér 
területét, a Fészek utcában és a 
Kossuth utca egy részén is össze-
gyűjtöttük a szemetet. A halomsír 
környékén a füvet is levágtuk, ki-
gyomláltuk az utat és falakat, hogy 
Baláca ünnepi óráira a halomsír 
környéke is megszépüljön.  Nagy 
örömmel fogadtuk munkánkért a 
múzeum köszönő levelét.

A virágosítási mozgalom ápri-
lisban kezdődött, a jelentkezők 
egynyári virágpalántákat kaptak, 
amelyekkel a házuk előtti utca-
kertet, vagy előkertet, utcáról is 
látható balkonokat díszítik. A 
hűvös, csapadékos időjárás miatt 
a zsűrizés június közepén kezdő-
dik. A mozgalomba az előzsűri-
zés lezárásáig, azaz június végéig 
lehet jelentkezni. Az új jelentke-
zők ajándék-növényeket már nem 
kapnak, de a versenyben részt 
vesznek. A legszebb előkertek, 
utcakertek gondozói a falunapon 

értékes díjakat vehetnek át. Jelent-
kezni lehet név, cím, telefonszám 
megadásával. (A jelentkezést a 
Közösségi Házon – volt önkor-
mányzat – elhelyezett egyesületi 
postaládába lehet bedobni, vagy 
a nemesvamosert@fw.hu email 
címre küldeni.) 

Keressük a vámosiak szerint 
legszebb előkertet, utcarészletet! 
A zsűrizés során az előkertek-
ről a tulajdonos beleegyezésével 
fényképeket készítünk, és a fény-
képeket az egyesület honlapján 
megjelentetjük. Szavazzanak, 
melyik kert tetszik a legjobban, 
ki kapja a közönségdíjat!

A Karitasz csoporttal közösen 
június 10-én családi napot szer-
veztünk. A program a tavalyihoz 
hasonló volt:  bográcsozás, játékok 
gyerekeknek és felnőtteknek (ró-
kavadászat, kötélhúzás, ügyessé-
gi vetélkedők, labdajátékok, stb.), 
póni-fogatozás, bemutatók. Meg-
rendeztük az első nemesvámosi 
süti- és rétesversenyt. (Lapzárta 
miatt a családi napról a követke-
ző újságban számolunk be.)

Az egyesület minden hónap 
utolsó csütörtökén 18 órától Civil 
Kör rendezvényt tart a Közösségi 
Házban, előkészítjük akcióinkat, 
beszámolunk a megtartott prog-
ramokról. Minden érdeklődőt 
szeretettel várunk! 

Hamarosan indul Nemesvámo-
son az egyéni komposztálási 
program, melyre nevezni egye-
sületünknél lehet. (Részletek szó-
rólapokon és a honlapon) Miért 
jó a komposztálás? Hazánkban 
egy átlagos állampolgár évente 
kb. 300 kg hulladékot termel, en-
nek kb. 30%-a a komposztálható 
szerves anyag. Komposztálással a 
hulladékmennyiség csökkenthe-
tő, a talaj javítható a háztartásban 
a kerti munkák során keletkező 
szerves eredetű hulladékban lévő 
tápanyagok visszajuttatásával.

Tegyünk együtt, hogy jövőnk 
környezete egészségesebb, élhe-
tőbb legyen!

Az egyesület programjairól 
részletes beszámolók a www.
nemesvamosert.fw.hu címen is 
megtalálhatók.

Környezetszépítő akciók Képző- és iparművészeti
pályázat

Nemesvámos Község Önkor-
mányzatának sport és kulturális 
bizottsága és a Nyitott Műterem 
Alkotói Csoport pályázatot hir-
det festészet, grafika és iparmű-
vészet tárgyában.

A pályázatot két korcsoport-
ban hirdetjük meg:

16 éves korig és 16 év felett.
Az önkormányzat korcso-
portonként az I., II. és III. 

helyezetteket díjazza.

A pályaművek
beadási határideje: július 27.

A beadás helye: Nemesvámosi 
Polgármesteri Hivatal I. em., 
3. ajtó (hétfő, kedd, csütörtök: 
7.30-15.30; szerda: 7.30-17.30; 
péntek: 7.30-13.30).
Kérjük a Tisztelt Pályázókat, 
hogy a pályaműveket kiállításra 
kész állapotban szíveskedjenek 
benyújtani! 

A bezsűrizett alkotások kiállí-
tására augusztus 4-én, a faluna-
pon kerül sor.

Motoros Klub alakult 
A nemesvámosi Motoros Klub 

2006. március 19-én, 22 fővel ala-
kult meg.

A klub elsődleges céljai a kör-
nyékbeli, de főleg nemesvámosi 
motorosok összefogása, rendez-
vények (túrák, kulturális és helyi 
rendezvények, előadások) szer-
vezése. Szeretnénk aktívan részt 
venni a helyi programokon, se-
gítséget nyújtani a rendezvénye-
ken. Eddig magunk mögött tud-
hatunk egy sikeres túrát, melyet 
húsvét hétfőn rendeztünk meg. 
A hárskúti krosszmotor-pályát 
tűztük ki célállomásként, ahol a 
merészebbek kipróbálták, milyen 
is egy igazi versenypályán mo-
torozni. A túrán 17-en vettünk 
részt. Szeretnénk minél gyakrab-
ban hasonlóan sikeres programo-
kat lebonyolítani. Terveink közt 
szerepel egy motoros bemutató 
szervezése a falunapon, a jövő-
ben pedig egy motoros találkozó 
megrendezése Nemesvámoson. 
Kéthavonta, vasárnaponként 
pedig a művelődési házban sze-
retnénk összejöveteleket tartani, 
ahol közösen nézhetjük meg a tú-
ráinkon készült felvételeket, meg-
beszélhetjük aktuális programja-
inkat, előadásokat tarthatunk, 
vendégeket hívhatunk, stb.

Szeretettel várunk mindenkit, 
akiknek érdeklődését felkeltet-
te a klubunk. Szívesen fogadjuk 
szponzorok (cégek, magánsze-
mélyek) támogatását.

Csizmadia Gábor
klubvezető

Ötéves a Téli Kupa
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Elbúcsúzott a nemesvámosi és 
veszprémfajszi hívektől dr. Bohus 
Péter plébános, kerületi esperes. 
Távozása előtt kérdeztük hosszú 
és tartalmas pályafutásáról.

- Milyen családi környezetből ér-
kezett?

- Édesapám gépésztechnikusi 
képzettséggel rendelkezett, s veze-
tő tervező volt a MÁVAG hídosz-
tályán. A darutervezés hivatásos 
szakértője volt. Édesanyám otthon 
volt velem és két testvéremmel. 
Vallásos nevelésünket elsősorban 
neki köszönhetjük, de édesapám 
is mindig kiállt hitoktatásunkért, 
munkahelyi hátrányok ellenére. 

- Mikor gondolt először arra, 
hogy pap lesz?

- Gyermekkorom óta vonzód-
tam a papi pálya felé, ám a végle-
ges döntés nem volt könnyű. Még 
Isten létének kétségbe vonása is 
megkísértett. Érdekes, de keserves 
lelkiállapot volt. Amikor azonban 
döntöttem, s jelentkeztem a lakhe-
lyem szerint illetékes székesfehér-
vári egyházmegyébe, kínzó kéte-
lyeim egy csapásra megszűntek.

- Beszéljen kispap éveiről!
- Talán a budapesti Piarista 

Gimnáziumban (akkoriban ezt 
az ország legerősebb középiskolá-
jaként tartották számon) szerzett 
kitűnő érettségimre való tekintet-
tel küldött püspököm Budapestre, 
a Központi Papnevelő Intézetbe. 
1956-ot írtunk. A forradalom ép-
pen a lelkigyakorlatunk alatt tört 
ki. Amikor mindennek vége volt, 
s nyugatról jöttek a segélyek, fel-
kértek minket a rászorultak össze-
írására. Ekkor zuhantam először 
az égből a földre, kiábrándultan 
tapasztalva az emberi irigysé-
get és kapzsiságot, amikor egyik 
nyomorult a másik ugyanannyira 
nyomorultról bizonygatta, hogy 
az nem szorul segítségre, hogy 
amit annak adnának, annak is nála 

lenne jó helye. Még a forradalom 
első szakasza végén ért az az él-
mény, amit egész életemben nem 
felejtek el. November 3-án (szom-
bati nap volt) egy apáca temetésén 
asszisztáltam többedmagammal a 
rákoskeresztúri új köztemetőben. 
A ravatalozó előtt legalább 200 
koporsó, halottas láda volt, amik 
előtt hosszú sorokban álltak az 
emberek, emelgették a fedeleket, 
keresve eltűnt hozzátartozóikat. 
A nyirkos, hideg levegő valóban 
„hullabűzt kavart”, ami úgy ráte-
lepedett nyálkahártyáinkra, hogy 
amikor visszatértünk a szeminári-
umba és forró teával akartuk me-
legíteni magunkat, úgy éreztük, 
mintha ettünk volna a hullákból. 
Aztán jött a retorzió. 1959-ben 
csaknem százan kényszerültünk 
elhagyni a szemináriumot, mert 
megtagadtuk annak a feltétel nél-
küli hűségnyilatkozatnak az alá-
írását, amit az Állami Egyházügyi 
Hivatal követelt tőlünk. A fehérvá-
riak elhelyezéséről és tanulásáról 
gerinces püspökünk, Shvoy Lajos 
gondoskodott, amíg lehetett (én 
kántorként dolgoztam Fehérváron, 
Györében, Újdombóváron és Száz-
halombattán, majd másfél évig fél-
készraktáros voltam a diósdi csap-
ágygyárban), így megmenekültünk 
attól, hogy az ÁVO figyelme ránk
irányuljon, más egyházmegyés 
társaink azonban nem voltak ilyen 
szerencsések. 1963-ban kerülhet-
tem vissza a szemináriumba azzal 
a feltétellel, hogy egyházmegyét 
változtatok. Veszprémbe véletlenül 
kerültem. Veszprémi egyházme-
gyés tanárunk, dr. Pfeifer János, 
anyai nagyapám egykori tanítvá-
nya tudtom nélkül intézte átvéte-
lemet, magam egyszerűen elfogad-
tam a kész helyzetet.

- Hogy alakult további sorsa?
- 1963-ban szenteltek pappá. Dr. 

Klempa Sándor apostoli kormány-

zó úr visszaküldött tanulmányaim 
folytatására a Központi Szeminári-
umba, ahol 1965-ben doktoráltam 
summa cum laude eredménnyel. 
1965-ben Kaposvárra, a Jézus Szí-
ve plébániára kerültem káplánnak 
egy csupaszív plébános, Kovács 
Sándor mellé. Nem lehetek eléggé 
hálás az életnek, hogy ő volt az első 
főnököm. Négy nagyon szép évet 
töltöttem Kaposváron. A hittant 
majdnem a nulláról kellett indíta-
ni, állami részről voltak is komoly 
nehézségek, végül azonban sok 
gyereket vezettem elsőáldozásra, 
bérmálásra. Énekkart is sikerült 
szerveznem. Kaposvári éveim 
után Rómába küldött főpászto-
rom, ott voltam 1972-ig, majd az 
1974/75-ös tanévben. A pápai ze-
neakadémián (Istituto Pontificio
di Musica Sacra) orgona főtan-
szakon megszereztem a magiszte-
ri, gregorián énekből és általános 
egyházzenéből pedig a licenciátusi 
fokozatot, s közben egy kurzust is 
elvégeztem az egyházjog egy rész-
területén. Rómából visszatérve a 
püspöki kartól megbízást kaptam a 
budapesti Kántortovábbképzőn és 
Egyházkarnagyképzőn való taní-
tásra. Emellett Veszprémben mű-
ködtem káplánként egészen 1986-
ig a Szent Margit templomban. Itt 
is sikerült felhozni a hitoktatást. 
Volt év, amikor közel 120 elsőál-
dozóm volt, növendékeim egymás 
után háromszor nyerték meg a 
főesperességben a hittanversenyt. 
1980-tól tótvázsonyi plébános is 
lettem. 1987-ben kaptam megbí-
zást Hidegkút oldallagos ellátására, 
majd rövid ideig Vászoly és Pécsely 
is hozzám tartozott. Az összedőlés 
előtt álló vászolyi templomot si-
került megmenteni, falait beton-
koszorúval összefogtuk, s teljesen 
új tetőszerkezetet kapott. 1991-től 
csatolták hozzám Nemesvámost. 
A következő évben főpásztorom 

kinevezett a veszprémi kerület 
esperesévé. A közben megalakult 
Érseki Hittudományi Főiskola fel-
kért a Musica Sacra tagozaton a 
zenetörténet és a gregorián ének 
tanítására, majd a kispapok zenei 
oktatására is. 1995-ben kaptam 
főiskolai tanári kinevezést, hama-
rosan a doktorátusomat is PhD 
fokozatúnak nyilvánították. Négy 
községem lelkipásztori ellátása és 
egyéb megbízatásaim teljesítése 
már emberfeletti erőfeszítést kí-
vánt, különös tekintettel a vámosi 
feladatokra: a templom és a közös-
ségi ház építésére, amelynek admi-
nisztrációja (Széchenyi-terv, ÁFA 
visszaigénylések, a mindezekkel 
járó felelősség) messze meghalad-
ta egyetlen ember energiáit. Isten 
segítségének, erős idegrendsze-
remnek és őszintén jóakaratú se-
gítőimnek köszönhető, hogy nem 
roppantam össze. A terhek súlya 
alatt görnyedve már évek óta kér-
tem főpásztoromat, hogy mentsen 
fel lelkipásztori feladataim alól, hi-
szen egyéb feladataim is egész em-
bert kívánnak. E kérésem teljesíté-
sére most nyílt lehetőség, Antoon 
atyának egyházmegyénkbe törté-
nő jelentkezésével.

- Milyen érzéssel búcsúzik hívei-
től?

- Világéletemben az volt az elvem, 
hogy az a pap dolgozik jól, akinek 
a távozása nem jelent az egyház-
községeinek megrázkódtatást. Ez 
mutatja, hogy helyesen tette a dol-
gát: az evangéliumot és nem a saját 
személyét állította a középpontba. 
Abban reménykedem, hogy tá-
vozásom után is simán mennek 
majd egyházközségeim ügyei, jól 
működik majd az általam kezde-
ményezett közösségi ház, felépül az 
új templom, amelyben buzgó hívek 
dicsérik Istent és nyernek tőle erőt, 
hogy biztos léptekkel haladjanak az 
üdvösség útján.

Elbúcsúzott dr. Bohus Péter plébános

Naponta feltűnik a község útjain egy elegáns lovas kettesfogat. A 
gumikerekeken csendesen gördülő kocsit két gyönyörű lipicai ló húzza. 
A fogatot Kovács Csaba hajtja, jellegzetes fejtartásáról már messziről 
felismerhető. A kocsi hátulján, a segédhajtó helyén a gyerekek kedvence, 
egy kutya üldögél. A helybeliek és az átutazó idegenek is megnézik, 
megcsodálják, esetenként lefényképezik a nyugodtan ügető lovakat. 

Ezek a naponta ismétlődő „sétakocsikázások” egy szigorú 
edzésprogram részei, hiszen Kovács Csaba fogatával évek óta versenyez. 
Állandó résztvevője a megyei, területi és országos kettes fogathajtó 
versenyeknek. Eredményei évről-évre javulnak, és az ország különböző 
részein öregbíti Nemesvámos és a nemesvámosi lovasok jó hírét. 

Lovastelepén tett látogatásunk alkalmával elmondta, hogy tervei 
között szerepel egy nemesvámosi fogathajtó verseny megrendezése. 

További eredményes versenyzést kívánunk neki a fogathajtásban! 
Polgár Tibor
falugondnok

Öregbíti Nemesvámos hírnevét
Bemutatjuk Kovács Csabát, a Betyárcsárda melletti lovasudvar tulajdonosát



8 Községi Híradó 9Községi Híradó

„Akkor megszáll téged is az Úr Lelke, velük együtt 
prófétai révületbe kerülsz, és más emberré leszel.”

/1Sám 10,6/
Isten Lelke által más emberré leszel. A Benjá-

min nemzetségéből való Saulról mondja ezt a 
Biblia. Saulról tudjuk, hogy derék ember volt. 
Szálas termetű, szép tekintetű. Apjának engedel-
mes, szolgálatkész fia. Most is épp úton van, mert
apjának szamarai közül néhány elveszett, és ezek 
megkeresésére indult. Az élet apróbb-nagyobb 
bosszúságai között jár. Magánéletének eseményei 
kötik le a figyelmét. Nincsenek távlatai. Ismeret-
len előtte Isten terve. Mit sem tud arról, hogy neki 
küldetése lenne Istentől. Ekkor találkozik Sámuel 
prófétával, és tőle hallja azt, hogy „az Úr lelke reád 
fog szállni, és más emberré leszel”.

Abban hasonlítunk mi Saulhoz, hogy mi is el 
vagyunk foglalva mindennapi életünk apróbb-na-
gyobb feladataival. Talán mi is elvesztettünk va-
lamit: állásunkat, pénzünket, boldogságunkat… 
Miközben ezeket keressük, megállít minket Isten 
szava: küldetést bíztam rád! Ennek betöltéséhez 
azonban más emberré kell lenned!

Ezzel kapcsolatban tegyünk fel néhány kérdést 
magunknak:

Elfogadjuk-e azt, hogy nekünk is van küldeté-
sünk Istentől? Felismertük-e már, hogy „több az 
élet a tápláléknál, és a test a ruházatnál” /Mt 6,25/? 

Több az élet apró örömöknél és bosszúságoknál. 
Mindezek hozzátartoznak az életünkhöz, de ennél 
sokkal több az élet.

Felismerjük-e, hogy küldetésünk betöltéséhez 
mássá kell lennünk? Mi magunktól úgy gondol-
kodunk, hogy mindennek és mindenkinek meg 
kell változnia körülöttünk, csak mi vagyunk al-
kalmasak úgy, ahogy vagyunk. Majd ha megvál-
tozik a házastársam, a gyermekem, a szülőm, a 
szomszédom, a munkatársam…, akkor oldódnak 
meg a kérdéseim. Mindenki a másiktól várja azt, 
hogy megváltozzék. Isten azonban azt érteti meg 
velünk, hogy nekünk kell megváltoznunk. Kész-
ségesek vagyunk-e erre a változásra?

Elhisszük-e, hogy „más emberré” lehetünk? 
Ha csak magunkra nézünk, akkor két helytelen 
válasz kísért. Az egyik: egyszerűen olyan vagyok, 
amilyen. Nem bújhatok ki a bőrömből. Vannak 
örökölt tulajdonságaink, befolyásolnak a környe-
zeti hatások. „Meg tudja-e változtatni bőrét a né-
ger, vagy foltjait a párduc?” /Jer 13,23/. Meg sem 
próbálok mássá lenni, úgysem sikerül. A másik: 
sokszor megpróbáltam már, hogy másként éljek. 
De aztán minden maradt a régiben. Belefárad-
tam. Valóban, ahhoz, hogy más emberré legyünk, 
kevés a magunk ereje. Ne szégyelljük beismerni, 
hogy nekünk külső, „felső” erőre van szükségünk 
ahhoz, hogy megváltozzunk. Isten erejére. De ezt 
az erőt kérhetjük és kaphatjuk.

Ismerjük-e azt a „más embert”, akivé formá-
lódhatunk? Ez a „másság” nem különcködést, 
félrehúzódást vagy mások lenézését jelenti. Ez 
a „más ember” Jézusban látható a leginkább. Ő 
emberré lett, mindenben hozzánk hasonlóvá, ki-
véve a bűnt. A mi életutunkat járta, de egészen 
másként. Isten terve velünk az, hogy Jézus élete 
látható legyen a mi halandó testünkben is /2Kor 
4,10/. Sokan lettek „más emberré” Jézus mellett: 
a vámszedő Lévi Máté evangélistává, a tagadó 
Péter kősziklává, a hitetlen Tamás hitvallóvá, az 
öldökléstől lihegő Saul a szeretet apostolává. Tud-
junk mi is így imádkozni: „Szeretnék lenni, mint 
Ő, alázatos, szelíd, követni híven, mint Ő, Atyám 
parancsait”.

Tudjuk-e, hogy ez a „más ember” a Szentlé-
lektől van, és csak addig formál minket, amíg 
bennünk munkálkodik? Saul Isten Lelkétől for-
máltatva kezdte meg szolgálatát. Később azonban 
az Úr Lelke eltávozott Saultól /1Sám 16,14/. Ettől 
kezdve már nem tudta betölteni küldetését. Egyre 
mélyebbre süllyedt. Modern képpel élve: amíg az 
elektromos áram folyamatosan jelen van, addig vi-
lágít a villanykörte. De ha az áramkörtől elszakad, 
akkor sötét marad. Ezért meg nem szomorítsuk 
Istennek Szentlelkét, hanem vágyakozva kérjük: 
”Jövel, Szentlélek Úr Isten".

Molnár Csaba

Más emberré leszel

A munkám Csopakhoz köt, így 
kétszer teszem meg naponta ezt a tá-
volságot. Mindig furdalt a kíváncsi-
ság, amikor Vámos és Fajsz között az 
út mentén épülni kezdett valaminek 
az alapja. Vajon mi lesz ebből? – tet-
tem fel magamnak a kérdést – Kinek 
vagy kiknek az álmai fognak itt meg-
valósulni? Az idő múlásával egy szép 
kis lovarda született az üres szántó-
földön. Gyermekkoromban indián-
regényeket olvastam, amelyekben 
mindig a főhős hűséges társa volt a 
ló. Kalandfilmekben szerepeltek és
szerepelnek a mai napig is az izmos, 
négylábú állatok. És ami elsőként 
eszembe jut róluk: a szabadság. Ne-
kem eddig még nem sikerült kipró-
bálnom, milyen érzés is lehet. Talán 
sokat vesztettem? Mire felocsúdtam, 
majd egy tucat lovász ismerősöm 
lett. Hiába, lovas nemzet a magyar, 
és lovas lett újra Vámos is.

Megkerestem a lovarda egyik tu-
lajdonosát, mesélje el e kedves álla-
tokhoz való ragaszkodásának törté-
netét. Beszélgetőpartnerem Farkas 
Andrea volt, aki örömmel vállalta 
ezt a riportot.

– Hogyan kezdődött a lovakhoz fű-
ződő kapcsolatod?

– Az öcsém volt az, aki megismer-
tetett a lovászsággal. Igaz, nem én 
voltam az első, mert először a férje-
met „fertőzte” meg – nevetett, – de 
mivel kíváncsi voltam, hogy mit is 
szeretnek a férfiak ebben a sportban,
vettem a bátorságot és kipróbáltam. 
Nem bántam meg.

– Óhatatlanul is az jut az ember 
eszébe, hogy nem igazán nőies sport 
a lovaglás, mármint fizikailag elég
megterhelő, nem?

– Nem könnyű feladat, az biztos, 

mert itt nem csak a lovaglásról van 
szó – folytatta Andrea, – hanem ma-
gáról az állatról is, amelyről gondos-
kodni kell, figyelni rá, akár beszélni
hozzá, és érezni a legkisebb rezdü-
lését is. Ezért keményen meg kell 
dolgozni. Nem állhat távol tőlünk 
a vasvilla nyele sem, etetni, csuta-

kolni, trágyázni is kell. Mozgatni és 
foglalkozni velük nap mint nap. Az 
eredményt akkor tapasztaljuk iga-
zán, amikor a hátán ülünk. Mindent 
meghálál, bátran rábízhatjuk ma-
gunkat, és teljesen kikapcsolódha-
tunk, magunk mögött hagyhatjuk 
mindennapi gondjainkat.

- Honnan jött az ötlet, hogy lovar-
dát építsetek?- kérdeztem, miközben 
megállapítottam, nem csak kívülről 
mutatós az épület, de belülről is na-
gyon jól elrendezett és praktikus.

- Két baráti család és egy tapasz-
talt lovász elhatározása volt - mesélte 
tovább Andrea. - A faluból minden-
képpen ki akartunk jönni, mert azért 
azt mi is tudjuk, hogy a lovaknak 

szaguk van. A konfliktusokat pedig
kerülni szerettük volna. Fontos a jó-
szomszédi viszony. Sok munkával, 
lemondással és idővel járt, míg elké-
szült ez az épület, de egy percig nem 
bántunk meg semmit. Persze voltak 
apróbb viták. A végére aztán minden 
a helyére került.

- Ehhez a kitartáshoz, csak gratu-
lálni tudok! Nem volt kétségem, mi-
lyen sok munka fekszik az épületben 
és ebben a kitűnő sportban. Szervez-
tek- e közös kirándulásokat?

- Mivel ennek a hobbinak raj-
tunk kívül nagyon sok követője van, 
természetesen igen. Sok lovas tú-
rán veszünk részt, például Zánkát, 
Pénzesgyőrt és Lókutat említeném. 
Mindig vidám hangulatban telnek 
ezek az akár többnapos túrák.

- Van-e még esetleg valamilyen jö-
vőbeni tervetek?

- Mivel családanya vagyok, és a 
gyerekeket a nagy túrákra sajnos 
még nem vihetjük magunkkal, foga-
tolni szeretnénk. Már csak azért is, 

mert az apróságok nagyon szeretik 
a pacikat, és természetesen akkor is 
velünk lehetnének.

Sokat beszélgettünk még a fiata-
lokról és hozzáállásukról, ami nem 
mindig a legjobb ehhez a kitűnő 
hobbihoz, az utánpótlás nevelés le-
hetőségeiről és esetleges közös falusi 
lovas programokról. Hamar elrepült 
az idő, így hát feltettem az immár 
megszokottá vált utolsó kérdésemet:

- Mit üzennél a vámosi lakosok-
nak?

- Ha lehetőségük van rá, minden-
képpen próbálják ki ezt a nagyszerű 
sportot! A mai, stresszel teli világunk 
szürke hétköznapjaiból a lovaglással 
kiszabadulunk, és újra friss energi-
ával telítődünk fel Természetesen 
ezzel együtt az egész testünkre jóté-
kony hatással van, szinte az összes 
izmunkat átmozgatja. A kapunk 
mindenki előtt nyitva áll, bátran fel-
kereshetnek bennünket. Örömmel 
látunk minden érdeklődőt.

Mikor eljöttem, úgy éreztem, újra 
egy nagy élménnyel lettem gazda-
gabb. Megismerhettem ezt a nehéz, 
de kitűnő hobbit végre közelebbről 
is. A szabadságnak ára van, de a 
hűséges négylábúak hátán felbecsül-
hetetlen érzéssé és értékké válik. És 
akik ezt megvalósították, a Farkas és 
a Stadler család, valamint barátjuk, 
Homoki László. Céljuk és kitartásuk 
sok ember számára példaértékű-
vé válhat. Mielőtt e riport elkészült 
volna, egy kedves ismerősöm sza-
vai jutottak eszembe: „Tudod nem 
könnyű lovásznak lenni!” Belátom, 
igaza volt! Így hát én maradok le-
mez-lovász.

Mustos István

A szabadság vándorai
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Sokak számára ismerős Mihalik 
Ede elhíresült mondata: Kell egy 
csapat!

Én magam is így éreztem, miu-
tán ideköltöztem Veszprémfajszra. 
Sportot aktívan űző és szerető lé-
temre azonnal szervezésbe kezd-
tem, ahogy fülembe jutott a hír: 
Nemesvámoson Téli Kupa néven 
tömegsport rendezvényt szervez-
nek. A hírverés jól sikerült, mert 
17 évestől az 55 évesig három csa-
patra való jelentkező jött el az első 
időszakban az edzésekre. Örültem 
a lelkesedésnek, mert így tudtam 
számunkra saját időpontot kérni 
a csarnokba, aminek a bérleti díja 
megoszlott a résztvevők között. 
Három alkalom állt rendelkezé-
sünkre a torna kezdetéig. Kispá-
lyás labdarúgásban és asztalite-
niszben adtuk le a nevezésünket. 
A tornán szerényen szerepeltünk, 
ami sokakban törést idézett elő, 
ezért elfordultak a csapattól.

Teltek, múltak a hetek-hónapok, 

és a még megmaradt 10-12 játékos 
szorgalmasan készült hétről-hétre 
a következő megmérettetésre. A 
következő tornákon egyre keve-
sebb kapott, illetve 1-2 lőtt gól je-
lezte, nincs messze a nagyon várt 
és áhított siker. Fájó volt sokak 
rosszalló beszólása, megjegyzése, 
amin így-úgy, de túltettük magun-
kat. Közben az önkormányzattól 
vigasztalás és lelkesítés gyanánt 
illusztris felszerelést kaptunk, amit 
nagyon köszönünk. Ugyan még 
a sérülések elkerülése érdekében 
bővíthető lenne, de remélem ez is 
mielőbb megvalósul.

És láss csodát! Eljött a várva-várt 
nap: 2006. februárjában 10 csapat 
indult a már rendhagyó Téli Ku-
pán. Az eredmény mámorító volt: 
Veszprémfajsz veretlenül, két dön-
tetlennel a 2. helyen végzett, úgy, 
hogy az első helyezettet is sikerült 
legyőzni. A torna legjobb kapusa is 
a játékosunk lett ifj. Steininger Fe-
renc személyében. 

Asztaliteniszben is évről-évre 
stabil a játékosok eredménye, amit 
jól jelez, hogy jómagam már má-
sodszor végeztem ezeken a torná-
kon a 3. helyen. Steinbach László 
5., Baumgartner László 7. lett, 
ami igen kiemelkedő eredmény 
15-16 induló közül. Ugyanezen 
év márciusában sikeresen rendez-
tük meg a szintén hagyományos 
Négy falu tornát, ami minden 
évben más településen kerül meg-
rendezésre Tótvázsony, Hidegkút, 
Nemesvámos és Veszprémfajsz 
csapatai között. Ezen a tornán is 
2. helyre futott be kispályás foci-
csapatunk.

Asztaliteniszben a már említett 
trió csapatban az előkelő 2. helyet 
szerezte meg, egyéniben én szin-
tén a 2. lettem, ami igazán öröm-
teli és számomra meglepő volt.

A nagy kiugrást a Húsvéti tor-
na hozta a kispályás focicsapat 
számára: a meghívásos rendszerű 
torna 6 elit csapat részvételével 

került megrendezésre, és ezen 
diadalmaskodott a CSAPAT! Itt 
öröm volt fajszinak lenni, itt már 
úgy emlegettek bennünket, mint 
az esélyes csapatot, amely élt is a 
régóta várt lehetőséggel: megsze-
reztük az ELSŐ helyet!

Innentől kezdve már nem 
a „futottak még” kategóriába 
tartozunk, és ezért köszönet 
mindazoknak, akik kivették ré-
szüket a kitartó és szorgalmas 
munkából: Steininger Ferenc, 
Jancsó Tamás, Bittman József, 
Denk Tamás, Denk Róbert, ifj. 
Csiba József, ifj. Kövesi Sándor, 
Ébenhart Ferenc, Eigner Zoltán 
és Márkus Zoltán.

A csapat nevében köszönöm 
az önkormányzati segítséget és a 
jövőbeni támogatást, valamint a 
lakóktól kapott elismerő szavakat. 

Köszönöm a lehetőséget
a CSAPAT nevében:

Rafael István

Kell egy csapat

Negyedik alkalommal rendezte meg a Veszprémfajszért Egyesület a 
pünkösdi sváb bált. 

Egy régi, számunkra kedves elemmel bővítettük a bált, pontosabban 
annak kezdetét. A zenészek a kezdés előtt a templomtól elindulva a 
kultúrotthonig húzták, fújták a „meghívót”. Lelkes nyugdíjasaink 
közül többen saját készítésű sváb ruhában a zenészekkel vonultak és 
táncoltak végig a falun. A kultúrotthonba megérkezve – Csiba József 
polgármester köszöntője után – a márkói Steixner István Nemzetiségi 
Vegyeskar gyönyörű sváb énekekkel kápráztatta el a bál résztvevőit. Ezt 
követően a veszprémfajszi asszonykórus autentikus énekét hallhattuk, 
mely közös énekléssel adta meg a bál alaphangulatát. 

Minden szereplőnek, vendégnek, résztvevőnek köszönjük a jó 
hangulatú, sokáig emlékezetes, vidám éjszakát!

Veszprémfajszért Egyesület
vezetősége

Sváb bál Veszprémfajszon Augusztus 1.,
a Szoptatás Világnapja

„Nincsen a gyermeknek olyan erős vára,
mint mikor az anya őt karjaiba zárja.
Nincsen őrzőbb angyal az édesanyánál,
éberebb csillag sincs szeme sugaránál.
Nincs is annyi áldás amennyi sok lenne,
Amennyit az anya meg ne érdemelne.”

Szeretettel köszöntöm az édesanyákat a szoptatási világnap alkal-
mából! Az anyatejes táplálás a világ legtermészetesebb tevékenységei 
közé tartozik. Minden anya teje pontosan olyan, amelyre ott és akkor, 
éppen annak a gyermeknek szüksége van.

Az Egészségügyi Világszervezet (WHO) szerint a csecsemő számá-
ra 6 hónapos koráig ideális és kizárólagos táplálék az anyatej, féléves 
kora után szükséges kiegészíteni, de egyéves koráig elsődleges ma-
rad. Az utóbbi években nagyon örvendetesen növekedett Magyaror-
szágon a szoptatott csecsemők aránya. Az anyatej előnyei: optimális 
az összetétele, hőmérséklete, kényelmes, mindig kéznél van, mindig 
friss, steril, véd a fertőző betegségekkel szemben, gyorsabb testi, szel-
lemi fejlődést biztosít, ingyenes. Nagyon fontos, hogy szoptatás során 
szoros, meghitt anya-gyermek kapcsolat alakul ki, ez jó a babának és 
az anyának egyaránt.

Szeretnék minden édesanyát köszönteni, gyermeke neveléséhez 
sok boldogságot, egészséget kívánni!

Védőnői Szolgálat Nemesvámos

Vámosi rendezvénynaptár 
Augusztus 4-5. Nemesvámosi napok 

Szeptember  Búcsú bál 

Október 1. Idősek világnapja

November Erzsébet, Katalin napi bál

December Adventi koncert a Művelődési Házban
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A művészek hosszú hónapokig, 
évekig alkotnak csendes magány-
ban, a világtól elvonultan, és csak 
időnként mutatják meg magukat. 
Ezt teszi a Veszprémfajszon élő 
Sáska Tibor képzőművész is, aki 
úgy érezte: most jött el annak az 
ideje, hogy megmutassa a közön-
ségnek azt a rengeteg csodát, amit 
az utóbbi néhány évben vászonra 
vitt.

Sáska Tibor kiállítását május 
18-án nyitotta meg Tatár An-
tal festőművész a nemesvámosi 
önkormányzat galériájában. A 
megnyitón a művészt köszöntötte 
Fodor István, Nemesvámos pol-
gármestere, saját versét felolvasta 
Csizmadia Krisztina, Pásztor Bar-
nabás pedig gitáron játszott.

A kiállítás július 30-áig látható 
munkanapokon 8-tól 16 óráig.

– A várpalotai Nagy Gyula 
Galériától kaptam felkérést egy 
kiállításra, de az egy évet csúszni 
fog – magyarázza Sáska Tibor. 
– Ezért úgy gondoltam, hogy a 
már kiállításra előkészített hatal-
mas anyagból két kiállítást készí-
tek: egyet itt, Vámoson, a mási-
kat Kiskunfélegyházán. 1992 óta 
Kecskemét és Kiskunfélegyháza 
a művészotthonom, ott elvárják, 
hogy két-három évente kiállítsam 
a legfrissebb munkáimat. 

A nemesvámosi egy kamara-
bemutató lett: 25 alkotást láthat a 
közönség, közöttük nagyméretű 
képeket is.

– A festészeti nyelv témavilá-
ga eléggé szűk – mondja a festő. 
– Vannak bizonyos tárgyak, élőlé-
nyek, példáiul a ló, a fák, egy csó-
nak, amelyekkel el tudjuk mesélni 
élményeinket, ki tudjuk fejezni 
gondolatainkat. Legkevésbé az 
emberi alak alkalmas arra, hogy 
kifejezzem vele az érzelmeimet, 
az én világom mégis emberköz-
pontú. Számomra az az inspirá-
ció, ha valami „visszaszól" nekem, 

ha valamiben megtalálom saját 
pillanatnyi érzéseimet. Megtör-
tént már, hogy egy hónapig nem 
festettem, mert nem ért semmi-
lyen inspiráció. 

Sáska Tibor szerint az idő 
mondja meg, mennyire értékes 
az, amit egy művész létrehoz - és 
minimum meg kell halnia ahhoz 
a művésznek, hogy kiderüljön:  
művészettörténeti anyag lesz-e 

belőle vagy eltűnik az ismeretlen-
ségben.

– De nem is ez afontos - folytat-
ja. – Élje meg az ember az életét! 
Számomra két élet is kevés volna 
a mondanivalóm megfestéséhez. 
Azon sem szoktam gondolkodni, 
miből élek. Nem vagyok mene-
dzser-típus, nem tudok magam-
nak hírverést csinálni, a galériák 
képügynökei is sokba kerülnek. 
Én több évtizede festek. Mára ki-
alakult egy vásárlói köröm. Több 
olyan művészetbarát is van, akik 
gyűjtik a festményeimet. Nekik 
már elvárásaik is vannak, amiknek 
szívesen eleget teszek. A gyűjtőim 
közül egy embert ismerek. Ő már 
húsz alkotást vásárolt meg tőlem, 
és mára a barátomnak mondha-
tom. A többiek számomra isme-
retlen emberek, de jó tudni, hogy 
tetszenek nekik a munkáim. Néha 
megbízatásokat is kapok, de a se-
gédmunkától sem riadok vissza. 
Minden munkát elvégzek, ami 
adódik. Nem is emlékszem, hogy 
valaha is előfordult, hogy nem 
csináltam semmit. 

Sáska Tibor már javában szerve-
zi a július végén kezdődő, tíz na-
pig tartó kilencedik alkotótábort, 
amelynek mára kialakult egy állan-
dó tagokból álló magja. A táborba 
az ország minden részéről várnak 
alkotókat. Jövőre, a tizedik tábor 
akalmából nagyszabású kiállítást 
is terveznek, már csak amiatt is, 
hogy Nemesvámos jövőre ünnepli 
fennállásának 800. évfordulóját.

Majd az idő megmondja...
Sáska Tibor kiállítása Vámoson

Sikeres szerepléssel fejeződött 
be a nemesvámosi leány röplab-
da csapat 2005-2006-os szezonja. 
A Veszprém városi diákolimpián 
3-4. helyezést ért el a csapat, a 
megyei bajnokságban 4-5-et. A 
megyei bajnokságon a városi is-
kolák csapatai mellett a községek 
közül csak Nemesvámos indított 
csapatot. Gratulálunk a jó ered-
ményekhez!

Ezúton hívjuk fel a röplabdázni 
szeretők figyelmét, hogy a szabad-
téri röplabda pálya mindenkinek 
szabadon a rendelkezésére áll.

A BDSE röplabda szakosztálya 
nyári szabadtéri kupát szervez 
július 1-jén (esőnap július 8-a), 
amelyre négyfős csapatok jelent-
kezését várjuk. Információ és je-
lentkezés Mustos István edzőnél 
(20/9220-594).

Röplabda

Csizmadia Krisztina

Ki vagyok?
(Sáska Tibor kiállítására)

Tükörből néz egy ismeretlen.
Valaki, üveg mögé bújva.
Álarc. Senki nem láthat engem.
Az ember egy képlékeny forma.

Az arcom mögött mélyen gyökeret vert a múlt, 
Csendbe fulladva őrzik a színek.
De az álarc az emlékekkel megfakult
szürkére, mint a hétköznapi szívek. 

Szememben nem láttok semmit!
Nem olvassátok le számról a szót.
Nem halljátok, ha kiált a szívem,
Ti nem találtok, ha eltűnök valahol. 

Nem értitek nyelvemet, csak a vászon,
Melyet fehérre meszelnek tompa fények. 
Ami bekékül előttem, ha fázom, 
S fekete lesz, hogyha félek. 

Dobozba zárt színekben vagyok,
Végtelenebb, mint a gondolat. 
...kikeverem palettámon 
álarc nélkül a sorsomat.

A tegnapom fenn lóg a falon.
Jelenemmel még táncol az ecset.
Jövőm bontatlan festék, 
Üres ablak a kereteken.
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Községi Híradó a nemesvámosi és veszprémfajszi önkormány-
zat lapja. Szerkeszti a szerkesztő bizottság. Kiadó: Viza Kiadói, Kereske-
delmi és Szolgáltató Kft., Veszprém, Hajlat utca 31. Felelős vezető: Borbás 
János. Telefon/fax: 88/429-936. E-mail: viza.studio@chello.hu
Nyomtatás: Viza Nyomda, Veszprém, Szeglethy utca 4. Telefon: 88/428-
088. Vezető: Mits István. 

FELHÍVÁS
Tisztelt Víziközmű-társulati Tagok!

Tájékoztatom Önöket, hogy a víziközmű-társulat számlájára fi-
zetendő érdekeltségi hozzájárulás második részletének befizetési
határideje:  2006. június 30.

A befizetendő összeg: 2634 forint.

Kérem, hogy a befizetés során a készpénzbefizetési lapon a szer-
ződő fél nevét (nem pedig a befizetőét) szíveskedjenek feltüntetni,
mert ennek hiányában nem tudjuk azonosítani a beérkezett ösz-
szegeket. 

A készpénzbefizetést – a korábbiaknak megfelelően – a Kinizsi
Takarékszövetkezet bármelyik kirendeltségénél teljesíthetik. 

A Nemesvámosi Víziközmű-társulat bankszámlaszáma: 
73200086-11266132.

Sári Lajos
Nemesvámosi Víziközmű-társulat

I.B. elnöke

Május 27-én megemlékeztünk 
a Gyereknapról. Az esős idő mi-
att a rendezvényt a sportcsarnok-
ban bonyolítottuk le a Művelődé-
si Ház szervezésében. 

A programokon ingyen vehet-
tek részt a gyerekek, ezen kívül 
apró ajándékokkal is kedvesked-
tünk minden odalátogatónak. A 
délután folyamán biztosítottuk a 
büfét, ahol az üdítőt és rágcsálni-
valót térítésmentesen kapta meg 
mindenki. A lebonyolításban 
részt vettek a Petőfi Sándor Álta-

lános Iskola pedagógusai, az óvó-
nők és a Zenebarátok Klubja. 

Fellépett az Acro Dance sport-
egyesület nemesvámosi tánccso-
portja és az Ars Nova Alapfokú 
Művészeti Iskola táncegyüttese 
Balatonkeneséről.

A rendezvény anyagi feltéte-
leit községünk önkormányzata 
biztosította, illetve támogatóink 
voltak Fáth Ferencné, Huszár 
Mihály és Szmetán Ferenc.

Kövesi Sándor

Gyereknap Vámoson

MEGYEI HÍREK
Válaszd a sportot, sporttal a drog helyett!      
A „Válaszd a sportot, sporttal a drog helyett” akció keretében több he-
lyen rendeztek programokat. A 2006 méteres futáson több mint 1000 
fő vett részt. A Széchenyi Szakközépiskolában Putics Barna  és Tatai 
Péter az MKB kézilabdacsapatának tagjai tartottak élménybeszámolót. 
Egy várpalotai magániskolában sportot népszerűsítő programot tartot-
tak, melyen dr. Nádori László professzor és Csík Ferenc, a Veszprém 
Megyei Sporthivatal igazgatója tartott előadást.
 
Kiállítóhely a várban      
Ünnepélyes keretek között került átadásra a Veszprém Megyei Múzeu-
mi Igazgatóság új székhelye, a Vár u. 12. sz. épület. Az épület ad otthont 
a múzeum új igazgatóságának és a jövőben állandó kiállítóhelyként is 
funkcionál. Ezen a napon egy időszaki kiállítást nyitott meg Kuti Csa-
ba, a megyei közgyűlés elnöke „Istenes alkotások” címmel. Az ünnepé-
lyes megnyitón részt vett P. Jáki S. Teodóz pannonhalmi bencés tanár, 
népzenekutató és Asztalos István, Veszprém város alpolgármestere is. 
 

Baba-mama klub
Minden kismamát-kispapát és babát szeretettel várunk foglalkozásain-

kon, melynek helye a nemesvámosi Közösségi Ház (volt házasságkötő 
terem), jó idő esetén a játszótér. Kezdés 9 órakor, érkezés folyamatosan. 
Játékokat biztosítunk, de fontos, hogy a gyermeknek is és magatoknak 
is hozzatok váltócipőt, amikor a Közösségi Házban tartjuk a találkozót. 
Foglalkozásainkat igény szerint alakítjuk, ehhez is várjuk az ötleteket. 
Jelenlegi terveink között szerepel egy állatkerti látogatás, valamint egy 
bábelőadás megnézése. Szeptemberre tervezzük az angol nyelvű gyer-
mekfoglalkozások indítását, megfelelő létszám esetén. 

Foglalkozások: július és augusztus szünet, szeptember 12. és 26., 
október 10. és 24., november 7. és 21., december 5. és 19. Bővebb 
felvilágosítás: Bésán Ildikónál (06-30/265-58-08) és Csehné Orbán 
Veronikánál (06-30/620-28-87), illetve a www.nemesvamos.fw.hu 
oldalon.


